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COURT RESUMES ON 2 0 JUNE 1933.

LY5GN TIYANI MABASA: d.s.s.

EXAMINATION 3Y MR 3I2CS: Are you a trained teacher living in

Sowetc Mr Mabasa? — That is true.

And what position do you hold in AZAPO an the moment? --

I am deputy president of the Azanian Peoples Organisation.

COURT: Kill you just speak up please. I have difficulty in

hearing you.

MR SIZOS: Just repeat that please? -- I am deputy president

of the Azanian Peoples Organisation. (10)

Ware you its president at any time? — I was president of

AZAPO between the years 19S3 and 1934.

V;ere you one of the co-convenors of the national forum?

And are you a member of the 3ikc Foundation? -- I am.

Were, you ore sent at the formation cf AZAPO in 1978 in

April, on April 28 and 29? -- Yes I was convenor of that meeting.

COURT: what is it, 1978?

MR 3IZCS: 1973. — 197S.

And what positions other than those you have already (20)

mentioned have you held in AZAPO since? — In 1932 I was head

of the cultural secretariat of AZAPO, I have been head of the

secretariat for education in AZAPO in 1935 and I was vice-

president, political education in 1SS6.

Yes. — And I was deputy president in 1987 and I hold the

same position this year.

Were you ever restricted from holding office in AZAPO? —

In December 1978 I was served with a five year banning order

which was lifted in May 1982.

After the restriction order was lifted in May 1982 did (30)

you/....
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you again become active in the affairs of AZAPO? -- That is true.

In what capacity? — As head of the secretariat o~ culture.

And did you from 19 32 onwards, when the restriction order

was lifted, have you helped, have you kept yourself informed

about the affairs of AZAPO? -- That is true.

Throughout this period or were there any interruptions?

— Throughout this period.

From 1982 to ... — To today.

... the middle of 1985, at any rate were you au fait with

the affairs of AZAPO? — That is true. (10)

And during the period 1983 to mid-1985 would you say that

you held high level or low level positions in AZAPO? — I held

high level position." in AZAPO,

I want to ask you at the outset about an allegation that

has been made in this trial that there was a conspiracy, an

agreement to commit crime, between AZAPO, the CDF, the ANC, the

South African Communist Party, the UDF affiliates, members of

their executive and other structures. Do you know of =.ny such

agreement or any such conspiracy that your organisastion was

involved in Mr Mabasa? -- I am not aware of any such actions (20)

by us in AZAPO.

Now if there was any such agreement, to use the vcrds of

the further particulars, at high level/ that is AZAPO high

level and UDF high level, have you any reason to believe that

such agreement may have been entered into without you knowing

about it? — For 1983 and 1984 I occupied the highest level of

the organisation and therefore I should have known.

And in 1985? — I still should have known because I was

a member of council by virtue of being head of the secretariat

on culture. (30)

Who/
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Who was the president of, who was the president in 19 85 ?

— It is Ishnael Mkhahela.

When was he elected president? — He was elected in Cape

Town in December 1934.

And what is the policy making body cf AZAPO? — The policy

making body of AZAPO its congress.

And between congress who interprets or carries out that

policy? — It is the executive or central committee which are

regularly ratified by the national council of the organisation.

Were you a member either of the executive or the national(10

council or both during 1985? — I was a member cf the national

council.

Did any, did the national council in 1985, was it called

upon to ratify any executive decision in relation to any agree-

ment with any of the organisations that I have previously

mentioned? — No.

Now I want to come back to the end of 1932 when you

started being active again in AZAPO Mr Mabasa.

COURT-- Is there a difference between the conference and the

council? — Yes there is a difference- (20)

The conference is what, is all the members together? —

It is open to all members.

As many as come? — As many can come whereas council con-

sists cf the executives of various branches and regions of

AZAPO. And that will also include secretariat members. It

would include formations of the organisations like advice

offices which are started by the organisations, executives of

such would have the right to attend our national council.

Thank you.

MR BIZOS: Now I want to go back to 1982. As soon as the (30)

restriction/....
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restriction order was lifted did you become active in the

affairs of AZAPO? — Yes.

At that time was there any broad political discussion in

relation to what has been called or was called the new deal,

the constitutional proposals? — Yes there were discussions.

Were you aware of the proposals by the President's Council

in relation to the tricameral system recommended by the

President's Council and what were known as the Koornhof bills

or the Black Local Authorities Bill and other bills. Were you

aware of that? — I was aware and I used to read also about (10)

them in the press even at the time that I was banned.

In 1982 how did AZAPO react to these proposals? — We

reacted by saying that these proposals do not guarantee other

citizens of the people, which are black people in this country,

rights and therefore they were dumb bodies which do not have

real power.

Did AZAPO in 1982 have to formulate any new policy in re-

lation to whether or not it would co-operate with the govern-

ment in relation to these proposals? -- No, it was standing

policy that we do not participate in government created (20)

structures, especially because from past experience we knew

they did not have real power.

When was this policy of AZAPO formulated not to partici-

pate or acquiesce with structures created by the government

which you considered as not having any power? — When I was

unbanned and went back to AZAPO I found that policy being there

in the organisation so I would think it was formulated some time

when I was banned which could be between 1978 and 1982.

Mr Mabasa I know it is difficult because I am asking the

questions and you are answering them, to look towards me, (30)

but/
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but I think it will be a little easier for his lordship if you

address his lcrdshi? please because I an raniliar with your

answers.

COURT: And you can stand back and do not worry about that

microphone, it will pick it up, it is quire sensitive enough.

MR 3IZ0S: You found this policy of shall we call it non-

co-operation or boycotting of structures of the government

which you considered did not have any power. Would it be

correct or incorrect to say that since the formation of AZAPO

in 1978 did you know of any participation by AZAPO in any (10)

government structure which, in any government structure? — I

am not aware of any participation of AZAPO in any government

structure at any time.

What did you in AZAPO, let us confine ourselves to 1982,

what did you in AZAPO hope to gain by boycotting these struc-

tures? — We hcped by boycotting these structures we will put

pressure on the government to bring about fundamental and mean-

ingful change rather than these structures which we knew were

not working and were not going to work.

In relation to the local government, that is councils (20)

such as Urban Bantu Councils or Community Councils or Town or

City Councils, what was the policy or attitude of AZAPO during'

1982? — The policy remained the same that they should be

boycotted, people should not participate in them.

And for what reason was that policy formulated? — The

policy was formulated because from past experience, and ad-

mission of some of the people who resigned from the UBCs in

1977 it was that these bodies do not have real power, they are

not able to change. If people need houses the council itself

is not able to bring about that people should have houses. (30)

They/.—
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They depend on the central government for that.

During 1932 did you confine yourself to Johannesburg or

did you go elsewhere in the country? — I went, I attended one

meeting in Boipatong with the president of AZAPO then, Khehla

MtherrJDU, a branch meeting. I also . . .

COURT: I am sorry, what about Khehla Mthembu? — I attended

a meeting with him in Boipatong.

Where was it? Boipatong? — Boipatong.

MR BI2OS: Ke was the chairman of the local branch you said?

— Khehla was president of AZAPO at that time, in I9S2. (10)

I beg your pardon with him, I beg your pardon, and you

attended a local ... — A local branch meeting.

A mass meeting or a committee meeting or what wac it? —

It was a meeting of members of AZAPO. It was not really a mass

rr.ee ting.

And what was the purpose of that meeting? -- Well they

were discussing problems facing AZAPO as an organisation. I

do not know of any other purposes because I was just invited

by the president to accompany him.

Did you go beyond the Transvaal? — In November I went (2G)

to Cape Town with Ishmael Mkhabela who was in the national

executive of AZAPO, and Sefako Nyaka, also in the national

executive of AZAPO. They invited me and ...

COURT: Sefako? — Nyaka, N-y-a-k~a.

And in what year was it? — 19S2.

MR SIZOS: November 1982? — Ja November 1932.

COURT: They invited you? — They invited me to accompany them.

They were going to Cape Town.

To a meeting? — To check on the branches of AZAPO in the

Western Cape. (3G)

MR BIZOS:/....
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MR BIZOS: When you went to Cape Town to do that did you come

across any organisations outside AZAPO with whom you had dis-

cussions or looked into? — Yes we met people from SACOS which

I think is South African Sports Council.

Council for Sport. — Yes. We met Frank van der Horst who

at that time was president of SACOS. We met people from the

Disorderly Bills Action Committee, DBAC, people like Neville

Alexander, and we had discussions with them about the new

Koornhof Bills and also Sefako and Ishmael Mkhabela were goijig

actually to invite Neville Alexander to become a speaker in (10)

the congress of AZAPO which was due in the beginning of the year

1983.

Yes. Now you mentioned...

COURT: Just a moment. Yes thank you.

MR BIZOS: You mentioned that there was the action, the Dis-

orderly Bill Action Commitee. Now what was this committee

about, do you know? — It was a committee of various community

organisations in the Western Cape which have come together to

discuss the Koornhof Bills and the Black Local Authorities Act.

And what about the tricameral ... — And the tricameral (20)

issue.

COURT: Was that then a disorderly bill? — Yes they were

calling themselves the Disorderly Bills Action Committee, DBAC.

MR BIZOS: Did they remain with that name? — They later changed

that name and called themselves the Cape Action League, CAL. -

Do you know whether they published any notices or news

sheets, whether they handed them out? — Yes they were publishing

they had things like pamphlets and newsletters, some of them

were actually distributed at the national forum in 1983 and

at our congress where they were invited in January/February (30)

1984/
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1934.

Ar.d were you handed any of their news sheets? — Yes.

I war.t to show you a documents with the heading "Against:

Botha's Plans! For ?ull Democratic Rights." Have you seen this

document before? — Yes.

My lord I seek leave to hand it in as EXHIBIT DA.215. I

just want to explain that unfortunately the original document

was marked and although your lordship can read below the

marking which I will ask your lordship's registrar to hand up,

the photostat machine does not bring cut the marking. (10)

COURT: Where is the original document?

MR 5IZOS: That is the one that ...

COURT: The one that I have here?

MR 5I3OS: No my lord that your lordship is now handed.

COURT: Yes?

MR 51105: 3ut yc-ur icrdship will see that those markings make

it i-.possible to read the . . .

COURT: The photostat.

MR 3IZ0S: The photostat. So what we have done is ...

COURT: Who marked the original? (20)

MR 3IZOS: I do not know.

COURT: Yes?

MR BIZOS: Obviously someone ...

COURT: Someone in your group.

MR BIZOS: In our group.

COURT: Who thought it was very important.

MR BIZOS: He was right.

COURT: And therefore obliterated it.

MR BIZOS: But what we have done, your lordship will see that

we have actually typed the portions. (30)

COURT:/
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COURT: I will rake in both these documents then. Dees the

witness need one of them?

MR 5I3OS: As your lordship pleases, we will give him o.-.s of

the, ve will give him one. And whilst your lordship is dealing"

with the documents similarly did you see at the time being

distributed a news sheet called "Cape Action League formerly

known as the Disorderly Bills Action Committee"? will you

please have a look at that. Did you see that being distributed

at the time? — Yes though I would not be certain of the exact

time I have seen it being distributed. I have seer. it. (10)

But either at your conference or at the ... --Or at the

forum.

Or at the forum. Now there is a similar problem in rela-

tion to this but again we have t&Jcen the liberty of typing out

what... Would you just hand the original up to his lordship

please, which is legible. It will be DA.217. The copies are

stapled but our stapler has unfortunately here run out, but we

will see to it that it is done properly.

COURT: Yes this is the Cape Action League new sheet of August

1983, Volume 1 no. 2. {20)

MR BIZ-OS: As your lordship pleases. Now the, if we could

deal with DA.216, the middle of the second column.

COURT: I think I will exchange mine for the witness'. I would

like the original please.

MR 3IZ0S: "When the Disorderly Bill Action Committee was

organised in 1982 civic bodies, sporting organisations,

womens organisations, trade unions and students and youth

organisations participated. Organisations have united to

fight against the enforcement of an inhuman law. There

is nationwide opposition to the Koornhof Bills and to (30)

the/
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"the President's Council's proposals and the Labour Party

has been rejected for its acceptance of the PC proposals.

Accepting these proposals means accepting apartheid.

Accepting the Kcornhof bills means accepting apartheid.

There is no question of our accepting apartheid. The

rejection of these measures is proof of our unity and

cur ccr~,itment to democracy. The state knows that it

has lest the battle to divide the hearts and minds of the

oppressed. It sees resistance everywhere, in every or-

ganisation of the people. It sees ail these organisa- (10)

tions rallying to the cause of the workers at, Leyland

and Wilson-Rowntree under the banner 'An injury to one is

an injury to all'. It sees them rallying to the cause of

freedom of movement under the banner of the Disorderly

Bills Action Committee. It sees then rallying to the

cause cf the full franchise and rejecting the Labour

Party's sellout. It sees the unity in struggle of the

oppressed. It sees the growth in democratic organisa-

tions of the people. The apartheid state must engage

in a fight ..." f20)

COURT: Sorry, where are you reading now?

MR BIZOS: Sorry my lord, the last words en the ...

COURT: I an sorry there is a mistake here. There is some-

thing wrong. My second page is not what your second page is

supposed to be.

MR BIZOS: I am sorry my lord does your lordship's not .. Yes

no it is definitely wrong, it is the wrong second page. I am

sorry.

COURT: Yes go on.

MR BIZOS: "The apartheid state must engage in the fight to (30)

the/....
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"the death. The fight becomes more vicious as the days

cf its enduring grow less. The stare now desperate will

resort to desperate measures. The only road left to

apartheid is the road of military dictatorship, of naked

terror, of undisguised fascism. That road the state will

now take."

And then it goes on to analyse the reasons why it is opposed

to these proposals. Now the other, if you could please have

a look at DA.217 starting at the bottom of the second column

which on the copy is obliterated: 110)

"For this reason the Koornhof Bills want to divide the

african people not only into ethnic croups but also between

permanent urban blacks and homeland blacks. A small

number of the black people will be allowed to live in

the cities on a permanent basis."

Now, and does it go, does this document oo- on ...

COURT: Well he need not tell us. what the document says.

MR 3IZ05: And the obliterated portion on page 2:

"It was the first alliance of organisations in South

Africa to oppose the President's Council and the (20)

Koornhof Bills."

COURT: It should be "the President's Council's proposals and

the Koornhof Bills".

MR BIZOS: As your lordship pleases, thank you. Now this

sort of opposition in that sort of strong language, was it

current in 1982 Mr Mabasa? — It was current.

And ...

COURT: No this is not 1982, this is August 1983.

MR BIZOS: It is dated August 1983 but it relates back to, it

describes what happened earlier on. (30)

COURT:/
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COURT: Yes?

MR BIZOS: Did AZAPG do anything to oppose the implementation

of the Kocrnhof Bills and the tricamerai system Mr Mabasa?--

Yes it. did.

What did it do? -- We called several meetings where we

would explain tc people why we think they should not parrici-

pate in such structures, leaflets and pamphlet were given out

also criticising the new deal, as it was called.

Did you print any pamphlets or any news sheets which you

distributed? — Yes. (10)

Did you carry this opposition out openly or in secret? --

It was openly. We are a legal organisation.

When would you say your visible opposition to these pro-

posals started? — Effectively in 1933 when I was in office.

I knew for sure we instructed our branches several times to

hold meetings. But even prior to that there were press state-

ments where the publicity secretary of the organisation would

time and again state the position against the new deal.

During 1983 in relation to the national fcrum, very briefly

can you explain to his lordship what its purpose was? — The (20)

national forum was initiated by several people in the community.

The purpose was to bring people from different organisations

to take a decision or an approach towards the new deal. Many

organisations were invited in the first national forum, more

than 200 organisations attended and they all agreed that they

will oppose the new deal.

COURT: When was it held? — It was held on 12 and 13 June

1983.

At Hammanskraal? — At Hammanskraal, St. Peters.

MR BIZOS: Were you at that conference? — I was co-convenor (30;

of/. . ..
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of that conference.

COURT: Who were the others? — The other convenor was Saths

Cooper, 3ishcp Tutu was in the committee. Bishop Manas

Buthelezi was also in the committee, Neville Alexander was in

the committee, Letsatsi Mosala was in the committee.

Who Mosala? — Letsatsi, L-e-t-s-t-s-i, and Dor. Mattera.

Mat? — Don Mattera.

Mattera? — Yes he was also in the committee. 1 think

those were the people in the committee.

MR 5IZ0S: Was this confined to members of AZAPO, this (10)

forum? -- No. As I am giving the list most of the people in

that committee are not even members of AZAPO.

And what was the reason for trying to get this forum to-

gether? — We were trying to get this forum together because

we believed that the new deal was nor only challenging one

organisation but it was something which was facing ail oppressed

people in South Africa.

COURT: But now at this time there had already been formed a

United Democratic Front in I think three provinces. Why did

you net join that? -- Weil right from the beginning we were (20)

critical of the United Democratic Front, on the basis of prin-

ciples on which some of us were operating, an organisation

like AZAPO.

MR 5IZ0S: What were the main objections or objection tc the

United Democratic Front from its inception? — One of the main

objections at that time was the inclusion of people who in

AZAPO in particular we thought had direct links with govern-

ment bodies. Structures like the 3lack Sash at that time which

we know that had direct links with people within the PFP and

the PFP was a party operating within the government structures. (

Should/....
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Should I add?

Yes.

COURT: But was the Black Sash in the UDF? — We were made to

understand it was.

MR BIZOS: Any other body that you were made to understand

was involved in the UDF in the beginning of 19S3? — We knew

also that NUSAS had actually given its full support cf the

formation of the UDF.

And did similar objections operate to them in your or-

ganisation? — That is true. (10)

COURT: What link did they have with the government? -- well

somebody in AZAPO analysed it properly. He said NUSAS repre-

sents the children of the ruling class and Black Sash repre-

sented the wives of the ruling class.

MR BIZOS: During 19c2 were there going to be elections for

councillors in various areas? — That is true.

Did AZAPO take up any attitude in relation to ^ase

elections? — Yes we did.

Did you do that in co-operation with the UDF or UDF

affiliates or independently? — We did it 'independen-ly as (20)

AZAPO.

Did you hold any meetings or have any placard demonstra-

tions against these elections? — We held various meetings, again

instructed our branches to hold various meetings throughout the

country. We issued press statements in opposition to the

elections. We also gave out pamphlets criticising the pending

elections.

And did you express any view to the public as to what they

ought to do or not do in relation to these elections? — We

made a point that if they vote in these elections they will (30)

not/,...
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not be voting for change but they will be voting for the

perpetuation of the apartheid system, and that they should net

participate.

Nov.- did you have any slogan at the time in relation to

these elections? — One of the major siogas we were using was

that "Don't Vote for your Own Oppression", "Don't Vote for the

Perpetuation of Apartheid".

Did you and Mr Saths Cooper take part in a radio programme

conducted by Mr Mike Kanna? -- At Capital Radio, yes we did.

My lord I am referring to EXEI3ITS V.29 and EXHI3IT 25.(10)

There will be admissions in relation to them. Have you seen

the transcript during consultations for your giving evidence

at this trial Mr Mabasa? -- Yes I did.

Does the transcript correctly reflect ...

COURT: Well must you not do it properly? Show him EXHI3IT

V.29 and ask whether this is the transcript?

MR 51ZQS: No the admission, this is why I said there would be

an admission...

COURT: Is there an admission on this?

MR 5IZOS: There will be admissions my lord. (20)

COURT: Yes, thank you. Does the transcript that you were

shown correctly reflect what you and Mr Saths Cooper said on

this programme? — That is correct.

And did that represent your policy and the policy of AZAPO

at the time? — As far as it related to the elections partici-

pation it fully represented the policy of the organisation.

MR JACOBS: Edele dit pla my net iets, dat mnr Bizos se daar

sal *n erkenning wees oor hierdie tape. Ons is nog nie eers

genader oor hierdie, oor *n ander band is ons genader gewees.

Ek weet nie, ek hoor dit nou vir die eerste keer dat daar (30)

qaan/....
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gaan erkenr.ings wees. Dit., ek weet nie eers die aard daarvan

nie en mnr 3izos kan nie sciriner so net h stelling maak daar

gaan wees en dat. die staat nou dan horn net oor die ou end

meet caan erken nie.

MR BIZOS: I am sorry that we have to be reduced to this;. I

gave try learned friend a document, he made certain corrections

about other matters which was retyped and no corrections were

ir.ade in relation to these matters. But if I have to show the

witness the exhibit I will show it to him.

COURT: Well we will not waste much time on this, get (10)

EXHIBIT V.29 please.

MR 3IZ-0S: As your lordship pleases.

COURT: Just get it out of this box here. Do not fetch it, it

is not necessary.

MR BIZOS: We have a copy which is just highlighted in places.

Can I just shew it to him for the purposes of identification?

COURT: Yes.

MR BIZOS: Is this the transcript, V.29, that you were shown?

- - Yes.

And does it correctly reflect what you said. Right. (20)

COURT: Just: a moment. Mr Bizos you should have supplied us

with a copy of V.29. We have not got one for the witnesses.

But anyway we are Hearing the end of the case so it does not

matter so much.

MR BIZOS: We will see to it that that set is a full set as well

so that it does not, I am sorry about that but we will see to

it. Do you know how this transcript, or rather how the tape

was made? — Well we knew the date we were going to have the

interview with Capital Radio and most of our members were in-

formed to listen to Capital Radio on that day and I think (30)

some/....
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some of them did -ape the interview.

COURT: Well do not lead the witness to think.

MR 5IZ05: Well do you know whether it was recorded? -- It was

recorded because when we went to council in Cape Town members

of the organisation had the tape recorder and it was the

biggest thing at council after council, everybody was playing

it and people were listening, making jokes out of it.

I see yes. And do you know whether copies of that record-

ing were made available to various members? — From Cape Town

other people offered that if anybody wanted they could. (10)

I think the Durban branch.

Yes have you ever spoken ...

COURT: Could I just get clarity please. Did you first have

the interview on Capital Radio? — Yes.

Then you had your national council meeting? — Yes.

Then at the national council meeting somebody produced a

tape of that interview? -- Yes, they were playing it.

And they played it? — Yes.

And joked about it? — And joked about it that I like

saying "Let me come in there". (20)

I see, thank you.

MR BIZOS: And have you ever spoken on Freedom Radio from

Lusaka? — I have never been to Lusaka and I have never spoken

on Freedom Radio.

Or given any interview on this subject matter other than

to Mr Mike Hanna when it was produced on this radio programme?

— No I have never.

Now do you know whether you had a branch in the Vaal

during 1983/84/85 Mr Mabasa? — Yes we had a branch.

Do you know when that branch was formed? — It will be (30)

cere/....
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mere speculation because I was banned when it was formed. So

I would not be certain of the date and year.

When you came back into circulation in 1982 was the Vaal

branch in existence? — Yes, I have already indicated that I

attended one meeting.

And did it continue to exist during the period 1983/84/35?

— Yes.

Did you know, did you come to know Mr Oupa Klomoka,

accused no. 2 in this case? — Yes.

when did you come to know him, more or less, do you (10)

know? — I came to know him well in 1983. And in 1984 I went

together with him, we helped organise the funeral of Jabu

Shabalala.

In the Vaal? — In the Vaal.

COURT: Jabu Shabalala? -- Shabaiala.

MR 3IZ-0S: Did you in AZAPO change your policy in relation to

the rricameral system or to the black local authorities or

the Kccrnhof 3ilis as a result of any agreement with the UDF

or ar.y one of its affiliates? — No we did not change-

Are you aware that approaches were made by the UDF for(20)

either affiliation or co-operation between the UDF and AZAPO?

— Approaches were made in 19S3 after the UDF was formally

launched in August. They were not approaches, as I understood

them then, for working together. They were approaches for

affiliation.

COURT; But what would be the difference? — The difference is

if they were just approaches for working together they would

not demand much formality but affiliation would mean that we

call all our branches, we go into congress, we decide with all

our branches throughout the whole country that now you must (30)

know/....



1440.41 - 24 656 - MASASA

know that the whole organisation is affiliated to the UDF.

Yes, and what would be wrong with that? — Weil I have

already-seated that we thought the UDF and us were nor agreed

on principles.

MR 3IZQG: Did any agreement ever materialise? -- No.

And in opposing the elections at the end of 1933 what did

you hope to gain? — We hoped to put the necessary pressure en

the government to bring fundamental and meaningful change, that

apartheid should come to an end.

Was this a campaign which was conducted by you on a (10)

violent or on a non-violent basis? — It has always been on a

non-violent basis. We are an overt legal organisation.

During your term of office in 1983/1984 did you concern

yourself directly with any organisational work or campaign in

relation to the increases of rent? Anywhere in the country and

more particularly in the Vaal? — No but we had a standing

policy like in our campaign in Soweto against the pending

elections, we did mention that every six months there would be

a rent increase which is very common in the locations.

Other than that ... (20)

COURT: Just a moment now. I am sure you did not have a

standing policy that every six months there would be a rent

increase. What was your policy there? — I am saying on the

pamphlets which we issued we pointed out that there is a pro-

blem, there are such regular rent increases in our locations

that you hardly pass a substantial amount of time without rent

increases.

So were you against it? — For the type of houses, lack

of streets, lack of decent houses, anybody who is black would

be against that type of thing. (30)

MR BIZOS:/
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MR BIZOS: Did you carry out any specific canpaigr. or did you

concern yourself as AZAPO, as an .organisation, in the opposi-

tion t.o rent increases in the Vaal during 1934? -- Weil we were

not avare that there were rent increases in the Vaai. Had our

branch told us and told us that national office we need assis-

tance we would have got ourselves involved. We are dependent

on our branches.

Did your branch involve the hezc. office in relation to the

increase in rent in the Vaal in 19847 — No.

What is the attitude of AZAPO's involvement in what (1C)

have been called day-to-day issues in various areas Mr Mabasa?

— The attitude of AZAPO in such issues is that in each and

every area we would want to have members and our members are

part of the community so if there is a thing which affects the

community we would expect our mer.ibers to participate- 3ut

otherwise at a national level we do not directly involve our-

selves on day-to-day issues. Unless asked to do so by our

branches.

There is evidence before his lordship that the chairman

of your local branch, Mr Hlomoka, accused no. 2, spoke at (20)

the r-eeting of 19 August and 26 August and 2 September 1984 at

the Anglican Church in Sharpeviile or: this question of the

increase in rent. What is your organisation's attitude or

policy in relation to involvement of your members or branch

office members to such local community issues? — We are not

against it. We would actually encourage them to take part in

community activities because while they are members of AZAPO

they remain members of their immediate communities.

When they speak or act there as members of the community

do they represent AZAPO? — Not unless they have been (30)

instructed/....
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instructed to do by head office. They would act as members of

AZAPO in their personal capacities.

what was the position of Mr Xhehla Mthembu on 2 September

1984 in AZAPO? — 19?

34. -- I think he served in the youth secretariat.

COURT: In the? — Youth secretariat.

Was he not on the executive? — No.

MR 3IZ0S: Was he given any mandate by AZAPO to go and address

any meeting in Sharpeviiie on 2 September? — Nc.

Do you know of his seeking any such mandate? — No. (10)

After the, or sorry, before 3 September 1984 did AZAPO as

an organisation, to your knowledge, have any part to play as

an organisation in the Vaal? — No.

Did you become involved as an organisation, that is AZAPO,

in any way after 3 September? — Yes we aid. When there was

a crisis, as a national political organisation then we went to

go and see how things were and what was happening in the Vaal.

And did you take any part in its activity, in any activity

in the Vaal or render any assistance? — Well we asked our

health secretariat at that time to set up a clinic and ask (20)

some nurses to help at the Anglican Church in Sebokeng. I do

not know the zone where, the church were Father Lenkoe was, and

we were ...

COURT: The church of Father? — Lenkoe, Peter Lenkoe.

Spell it please? .— L-e-n-k-o-e.

Yes, in his church? — In his church we were providing any

medical service which people would need. Because there had been

we were reading in the press.that the hospital could no longer

cope, there were lots of people, and AZAPO moved in. We were

also in touch with the priests in that area, some of them (30)

Like/....
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like Father Photclo.

MR 5IZOS: Please spell Photolc for the record? —

P-h-o-t-o-i-o.

COURT; What about him? -- Well those are the people we would

meet at Father LenJcoe' s place and there were a delegation of

priests who time and again would go and maybe negotiate with

the police if there are problems.

Are you saying that a group of people, amongst them

Father Lenkoe and Father Photclo, all being priests, would

meet at Father Lenkoe's place? -- They used, the two times (10

I went there they were there.

Was this now in Sebokeng or in Sharpeville? — In Sebokeng.

Sebokeng.

MR 3IZOS: Now do you know Father Moseiar.e, accused no. 3

before his lordship? — Yes.

Was he a member of A2APO? — No.

Had he been a member of AZAPO would you have known about

it? — I would have. 1 am a founder member of AZAPO and I have

known Father Mcselane for quite some time.

Do you knew Mr' Tom Manthata, accused no. 16 before his (20

lordship? — Yes I know him.

Was he a member of AZAPO? -- He was not a member of AZAPO.

I know him as my teacher at high school.

Was there any constitutional or organic link between

AZAPO and AZASM? — Yes A2ASM was formed by AZAPO as its wing

for the students at high school and university.

Do you remember when it was formed? — It was formed in

1983. I cannot remember the exact date. I think late in

August or so.

Once it was formed was it dependent or did it receive (30)

directions/....
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directions from AZA?O? -- It is an autonomous student body. If

they so choose they can consult or. issues but they are net duty

bound to consult us.

Do you know anything about an organisation called AZANYU?

-- I have read about AZANYU.

Did it have anything to do with AZAPQ? — No.

During the period I933/19S4 and the first half of 1985 do

you know, did you know of any office premises or any office

bearers of AZANYU? — No.

Do you know Mr Saleka, accused no. I before his lordship?(10

The gentleman right here with the glasses? -- Yes I know him.

when did you see him? -- I think recently, I came to know

him I think last year when I went to Delmas.

When you visited Delias? — Yes.

Was that the first time you came across him? -- Ja.

Was AZANYU politically active in Soweto as far as you know

during 1983/1984/19S5? — Well I read in the press, especially

round about March 21, sometimes you would read in the press

that they went and cleaned the graveyards but that is where I

would, the information about them would end. (20)

The ...

COURT: Apart from what you read what are they, are they a

students organisation? — I am not sure, I think ...

You do not know what they are? — No I would not say I

know.

MR BIZOS: You say the only activity that you heard of that

they were engaged in was to clean the graves on 21 March of

what? — The normal, every year.

Which graves in particular? — In Sharpeville.

COURT: In Sharpeville? (30)

MR BIZOS:/
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MR 3IZ0S: 21 March is the commemoration of that unfortunate

event, yes. Right.

CQURT: Ycu read about that when, in what year? -- I think I9c3,

19S2.

MR BIZOS: Other than that have you heard of any activity? --

I also read in the press when I was banned, I think some of the

members were charred, Masabata Loate was AZANYU. I think I

read in the press that there was a case involving her and

they mentioned AZANYU but that is ...

COURT: Yes, well do not give us a lot of press reports. (10}

MR BIZOS: 'What is the status of papers read by various indi-

viduals at your congresses or at your council meetings Mr

Mabasa? — With papers it will depend if at a congress maybe

a decision is reached by the central committee or the national

executive that they are going to have a seminar and a person

regarded as an expert on that particular subject is asked to

come and deliver that paper. At the end of his delivery of the

paper if delegates are satisfied about the paper then the paper

will be adopted. That paper will form part and parcel of the

policy, or it will influence the policy of the organisation.(20)

But in the event where somebody is asked to read just a general

paper, maybe the keynote address, where normally there would

be no questions it will just be a paper. It will not have

status of influencing the organisation.

Yes. Let us ...

COURT: Well I take it that it might have influence, whatever

its status is. It depends on the person who says it and what

he says? — I would ...

Are you not influenced by thoughts? — You are influenced

by thought but it will not form part and parcel of what you (30)

would/....
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wouid call the policy of the organisation.

That is a different matter. •

MR BIZOS: Has AZAPO been holding commemoration services? --

We do.

For how long?

COURT: What commemoration services? -- We have what we in

AZAPO call the black calendar.

Black calendar? — Black calendar, which would be March

21, we call it heroes day.

You call that heroes day? -- Heroes day. (10)

Xot 16 December? — No, no. We call May 1 labour day.

Yes? -- We call June 16 S owe to cay.

Yes. — And we call from 6 to 12 September na-ional black

consciousness week and . . .

ASSESSOR (MR KRUGEL): From the 6th to the 12th. — To the 12th.

COURT: A week? -- Ja it is normally the national black con-

sciousness week. And we call 19 October black solidarity day,

and that is where the black calendar ends.

That is all? — Urn.

Now I understand the first three. The black conscious- (20)

ness week, does that tie up with the banning of black conscious-

ness organisations? -- The black consciousness week ties up

with the 3iko affair. It is when it was reported that round

about that time he was very sick and on the 12th it culminated

with his, death.

MR BIZOS: 19 October was the ... — The banning of the or-

ganisations .

COURT: What year? — In 1977, October 1977.

1977. Yes?

MR BIZOS: Now what is the purpose, well first of all for (30)

how/• . . .
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how long has, as far as you know personall, as far as you know

for how long have commemoration services been held? — Since

the time I was at school people were holding commemoration

service, especially of March 21. I knew it then as heroes day

as I know it now as heroes cay.

Up to what year were you at school? — I left school and

university the end of 1975.

COURT: Now just a moment. Let us just stick to school. When

did you leave school? — School, 1971.

MR BIZOS: Now are there, have you attended commemoration (10)

services regularly throughout this period? — Yes 1 have atten-

ded commemorations regularly and throughout the whole country.

And did you since the formation of AZAPO, did AZAPO parti-

cipate in commemoration services? -- Yes for ail those dates

I have given as the black calendar we hold commemoration

services in AZAPO.

COURT: You hold them? -- We hold commemoration services.

3ut not for the full week I take it? -- The 3iko week,

every day there is an event until the 12th.

MR BIZOS: What is the purpose of these commemoration services(20)

Mr Mabasa? — The purposes of the commemorations is to rededicate

ourselves in the cause of change. We call people, we address

them, tell them that other people who wanted change have lost

their lives but it does not mean that because of that people

should not strive for an end to the apartheid system.

In your experience has violence been advocated at any

commemoration service that you have attended during the period

that you have attended them? — Not that I know of.

And more particularly during the period 1983, 1984 and

1985 was violence against anyone or anything advocated at (30)

any/....
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any coirjnemoratior. service? — No.

In relarion to the commemoration service in 5cweto,

particularly on 16 June....

COURT: Of what year?

MR 5I20S: Of any year, 16 June, have there been some diffi-

culties as to who should have Regina Mundi, the large church

there as a venue? — Yes because of the proliferation of organi-

sations/ that there have been many organisations and all of them

on this day they want to hold commemoration services. It ended

up wi~h the priests taking reconsibility or organising (10)

for June 15 and therefore asking organisations to say which

will be their speakers and they have shared those meetings.

COURT ADJOURNS FOR TEA. COURT RESUMES.

LYBG>: TIYANI MA3ASA: d.s.s.

FURTHER EXAMINATION 3Y MR 3IZOS: Mr Mabasa I now want to move

to the matters of funerals of people who have died with politi-

cal cvertor.es. Have you attended such funerals? — Yes.

Have you attended many of them over the years? — Yes.

What is the purpose of the funeral with political organi-

sations present? — Well or. the one hand it is to encourage (2G

people that: despite the fact that people die their struggle fcr

chance in the country should nor be abandoned, and secondly

to encourage the next of kin to realise that they are not

alone, maybe during their period of mourning and that is why

we attend such funerals.

At meetings, commemoration services and funerals in which

there is ar. AZAPO presence and where you have been present

have slogans been used? — Yes.

Has the slogan Amandla and the response Awethu been used?

— It is common each and every AZAPO meeting. * (30)

What/
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What do you say to the suggestion made by the state that

that is an ANC slogan? — There is no truth in it.

And is the slogan Mayibye used? -- It is common in AZAPO

meetings toe.

And "An injury to one is an -injury to all"? — It is

common, especially from people who have a labour background.

Do people sing at meetings called by AZAPO? -- Yes they

do.

And at commemoration services and funerals where there is

an AZAPO presence? -- They do. (10)

Now what sort of songs do they sing? -- They would sing

songs like Senzeni na, they would sing songs like Ayaqikaza ...

COURT: Sorry, spell it please? — Senzeni na ...

No that one we have had so often we know it. What is the

next one? -- Ayaqikaza, I could translate if for you.

Well just spell it firs::? -- The thing is it is Zulu and

I am not Zulu. It would be a bit difficult. 3ut I know what

it means.

Aya, what did you say? — Ayangqikaza.

And translated for us? -- Translated it means they want(20)

to go back they are getting scared. It says iVyangqikaza ayasaba

amagwala , the cowards are scared. Athi kungcono Sibuyel

emuva, they say it is better we should go back.

MR BIZOS: Any other songs? — We sing Hlananani u basabenzi.

Any other songs? — We sing Sekukudala sinikela ngamandl1

ethu.

We will get one of the accused to write it out for the...

COURT: Sekucala? — Sekukudala sin ike la ngamaldl' ethu. It is

long we have been giving our strength. Sekukudala sinikela ngegazi

lethu. It is long we have been giving our blood. Sithi (30)

mandlethu/....
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mandlethu, now we are saying our power or our strength,

Malkhokhelwe, must be repaid, Sisithi Igaslethu malikhokhelwe,

we are saying our blood should be repaid.
MR 3IZ-QS:

Yes. Now when.. .

COURT: What do you call these songs? — We call them freedom

songs, like choruses with the church.

MR BIZOS: For how long have you been present at any of these

three types of functions where these sort of songs were being

sung? — Many times.

And the shouting of these slogans? -- Yes. (10)

Have the police been at or nearby your meetings and ycur

commemoration services and funerals? — In some of'them the

police are nearby. In some of them they actually get in and

stand at the back. In some of them they keep what has been

commonly called a low profile. They are there but they are

not interfering, safe distance.

Do you know whether your meetings are recorded by any

mechanism? — I have no knowledge but I would accept it as a

fact that it is part of their job to do that.
-1

Has any police officer ever come to complain to you (20)

over these years about the slogans and the songs that you were

singing or anything else that was happening at these functions?

— Sometimes they dc. They would ask who is responsible for

the service and if you are leader in that you will go out and

they will say what songs are they singing and you will explain.

And is that where the matter has been left or have steps

been taken against you? — In all cases we have been involved

it has ended there.

And did you correctly represent to them what songs were

being sung? — Yes I do. (30)

COURT:/
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COURT: SO then they could not understand the language? — Some

of the policemen I have dealt with, especially the security-

police, they are experts on african languages. In 1973 there

was Major Heysteck, he knew Tswana better than I did.

MR BIZ-OS: Yes. Now in relation to the boycotting of schools

did AZAPO call for' the boycott of schools at any stage Mr

Mabasa? — We have never.

Did AZAPO help to try and defuse the education crisis

for the children to go back to school? -- The local branches

of AZ-APO in areas which might be affected would, as is their (10)

* responsibility to try to resolve such problems.

I want to ask you in relation to the use of the boycott

as a political weapon, do you know for how long it has been

around? — I think I grew up knowing that there is a boycott.

I ~ean I knew of 3esawal{?) ar.d the potatoes. That was a long

time ago. I think it could have been earlier than before I was bcm

or ir. my youth. It has been there with us for a very long time.

COURT: When were you born? — I was born on 17 June 1952,

which makes it I am 36 and three days.

) MR 5IZ0S: Well do you in AZAPO consider it a successful (20)

or an unsuccessful instrument of political activity? -- I think

for anybody who wants to bring about meaningful but peaceful

change boycott is-the only available meaningful and successful

strategy.

And by boycott do you confine it merely to the consumer

boycotts or such matters or do you go further on the wider

political field? — It is on a wider political range, boycott

of council elections, boycott of the Koornhof bills, and con-

sumer boycotts, all related things.

C.1141 Do you recall whether in 1981, 1932, 1983, whether the (30)

wide/....
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wide criticism of the Koornhof bills that you spoke about

earlier, whether, lei to the withdrawal of any bills or whether

new ones were introduced? Car. you recall that? -- I would not

know the details but I know at one time certain bills were

withdrawn and they came back amended, the government thinking

that they are much better I suppose.

COURT: What type of bills? -- The council bills, the Koornhof

bills it was attack of several bills. I am not a legal

person I would not know how to define them properly.

Yes but do you not know what is meant by the Koornhof (10)

bills? — I know what it is meant by the Koornhof bills because

at the time they were bills which were relating to local,

black local authority and such things.

But how many bills were the Koornhof bills? — I would be

committing myself tc something 1 would not be exactly sure how

many were there.

MR 51205: You say chat the government thought that they were

better. What was AZAPO's attitude in relation to that, did you

have to examine then: in detail or did you reject them out of

hand? — Well we do not need to examine them in detail because(20

any bills brought under the framework of apartheid are not

likely to brine any meaningful change to black people.

COURT: So is your attitude that any bill that emanates from

this present parliament is in any event no good as it is

unrepresentative, so you need not look at it at all? -- Up

till now there has not been a good one.

MR BIZOS: Is it, what was the AZAPO position in relation tc

the call for a national convention? — Our initial attitude,

as I found in the documents of the organisation when I

became, when I was unbanned, was that it was okay to have (30)

a/
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a national convention but black people should put strong

bargaining demands.

And did that position change or not? -- Since'the govern-

ment, despite the fact that organisations like AZAPO had indi-

cated that indeed they are interested the government has not

brought an olive leaf to say we so feel too- So that AZAPO

chanced its position and said we are not considering the

national convention at all.

COURT: When was that? — That was in 1985.

At your congress? — It was accepted at the congress m (10)

1984 and we campaigned, we had a campaign against the national

convention in 19 85.

MR BIZOS: 3ut the decision was made in 1934? — 1984.

And what do you call, what did you call for instead in 1984?

— Well we said the national convention, the government has

not responded to people's request for the national convention

and vs made alternative suggestions like things like the con-

stituent assembly where people would come as representatives

of different constituencies that would include the Nationalist

Party from its own constituencies. (20)

I have nc further questions my lord. Before I sit down

may I ask your lordship for leave to excuse accused no. 17

tomorrow. He has to report to the Johannesburg Hospital.

COURT: Yes, permission is granted.

MR BIZOS: As your lordship pleases. And I have from someone,

who obviously is capable of reducing to correctly spelt Zulu,

does your lordship....

COURT: Could the witness just look at it.

MR BIZOS: Have a look at it. If they look like the words

that you have described. (30)

COURT:/
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COURT: Let me have a look at it. Yes, thank you.

MR BIZOS: Then finally as a result of further pruning over

the weekend the witness is probably the third or fourth last

witness. There will be two, or at most three short witnesses

after this.

CROSS-EXAMINATION BY MR JACOBS: Mr Kabasa were there any

discussions between AZAPO and the UDF to work together? — I

have already made an admission.

When was that? — In 1983.

When in 1983? — Before the October council, I would (10)

not remember the exact date.

Khen was the October council? — Before the AZAPO council

in October in 1983 in Cape Town. So before that because at that

council I remember we made a report that the UDF has approached

the organisation for affiliation.

And can you tell the court who were present at this

meeting between the UDF people and the AZAPO people? — There

were two meetings, if I remember correctly. The first meeting

involved members of AZAPO like myself, I think Saths Cooper and

others and from the UDF it was people who we occupying (20)

national office we felt that they did not occupy the same

office as we and therefore not representative.

Just look at the court. You need not look to the back of

the court please. — The people we felt were not representative

of the UDF. I think amongst them there was a Mr Valli. The •

other people, but we thought it was not an adequate delegation

to speak with the national executive of AZAPO.

Now can you only remember Mr Valli of the UDF? — In that

meeting. Yes it was real people we felt were not senior

people. (30)

Can/
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Car* you not remember any of the other senior people of the

UDF? — There were no senior people of the UDF in that meeting.

what do you regard as senior people? — Oh had they brought

Albertina Sisulu, Archie Gumede, or Curtis Nkondo, those were

senior people of the UDF at that time.

So the only person you can remember from this first meeting

was Vallie? — Yes. And I remember there were no senior

people.

Who arranged for this meeting between UDF and AZAPO? —

The UDF approached AZAPO. (10)

Yes. So nothing happened at this first meeting. You said

that they were not senior enough to meet you? -- We felt they

would not be able to take the decisions they had come on

because they were not an adequate delegation for that meeting

and subsequently they wrote another letter for another meeting

and we therefore gave them a delegation which we thought would

be equal to -he delegation they sent us. Of not senior people.

COURT: You sent junior people on your side? — Equal to their

delegation.

MR JACOBS: So no decisions were taken on this first meeting (20)

at all? — No decisions were taken on this. They were going

to report that they had approached us they were raising these

problems and we told them that AZAPO is not able to decide

just at the committee level. We have councils and we have

got congress, we cannot decide just at the office.

And on this first meeting what proposals did they bring

to you? — Well the basic proposal, like I told the court

earlier, was that is there a possibility of AZAPO affiliating

into the UDF-

Yes. So that was not acceptable. Were there any other(30)

proposals?/....
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proposals? — Well at that time that is what we discussed, the

possibility of affiliating and we raised the problems we had

with affiliation into the UDF.

So that only affiliation was discussed on this first

meeting? — On the first meeting.

Nothing else? — Nothing else.

No other co-operation between the two organisations? —

we had a, no, no, it was not discussed. Then we had a second

meeting.

Now who represented AZAFO in this second meeting? — (10)

There was Letsatsi Mosala.

COURT: Mosala. — Letsatsi Mosala, M-o-s-a-l-a. There was

Khehla Mthembu.

MR JACOBS: Was he on the executive of ... — None of them were

in the executive. They were an equal delegation to that

delegation from the UDF.

Yes? — And they met member ...

Only two members of AZAPO? — I think there were two or

three but all of them were people who were not on the execu-

tive , people, some of them who had been in the executive in (20)

the past but who at that time were not in any executive of

A2APO.

And from the .UDF who attended that meeting? — I think the

same people. I was not in that meeting.

Do you know of any meeting where the national secretary

of the UDF attended? — The?

The national secretary and the publication secretary,

accused 19 and 20? — No. Not where I was present.

COURT: No but that you heard of? — No I did not, I did not

hear about that.

MR JACOBS:/
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MR JACOBS: Was there a report back to ycu or. this second

meeting? -- There was a report back to us on this second

meeting. The people we sent still maintained the position

that we will net affiliate to the UDF, explaining also the

big processes which would be involved in trying to affiliate

to the UDF. The second position, members of the UD? tried to

find out about the possibility of co-operation between the two

organisations and we made, and our representatives made the

position that so Icng as it does not compromise the principles

which are the foundation of the organisation co-operation (10)

would be possible.

Did you accept your, AZAPO, did they accept cc-operation

between the UDF as long as it is not against their principles?

-- vie accept co-cperation with any organisation, even with the

government, if it does not violate our principles.

Yes. Did you accept and did you decide on it to co-

operate with the L'DF as long as it is not against your prin-

ciples? -- We agreed because it is not possible.

What do you mean now? -- We mean that our principles still

remain that they have the daughters and sens of the bosses (20)

in their organisation and they have the wives of the bosses in

the organisation. So principle it is already violated, it is

not possible.

So you did not agree to work with them? — It was a

tactical agreement, we wanted to be decent and nice. We say

okay we agree our principles, so long as they are not violated.

COURT: But now how, on what basis could you then possibly

co-operate with the government, provided you do not waive your

principles? — That is what I am saying, that that statement

is loaded with meaning. What it means if AZAPO puts the (30)

condition/....
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cor.di.-ion of its principles in essence it says we are not

co-operating because principles are the whole foundation of the

organisation. We violate our principles we have no organisa-

tion.

MR rZ30S: Were you not prepared to work on them against the

blach local authorities? — We have been working against the

blach local authorities without their.. We would not stop them.

If w~ meet them in the street distributing pamphlets against

the clack local authorities we would not say that is our act,

do n~t do it. They would probably rs commended, but it (10)

woulc not be called working together.

It was against your policy to work with them on black

local authorities, to co-operate with them en black local

authorities? — To work together in the same structure is what

we were against but we were not working in the same structures.

We were net consulting en what they are doing, they were not

answerable to us so it cannot be called working together.

COURT: We_li__there are two /things. The one is whether you /

co-operate within the same structure and the. second is when you

co-coerate but retain your structure. What are you telling (2G)

me now? _-- Maybe I could give you the best example to make you

understand what I am saying. .The South African government did

not *ant Kennedy coming to South Africa and they made their

point very well known. AZAPO did net want Kennedy coming to

South Africa and there they were together at the airport saying

"Kennedy go home". Would you then call that, that A2APO and

the government were working together?

Well did you .regard it as AZAPQ and the government working

together?-— The twain shall never seet under the present

circumstances. (30)

Yes/
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Yes well let us not try to be funny, let us get back to

brass tacks. Did you, for whatever purpose you had in mind,

tell the UDF we will co-operate with you on certain aspects?

Or did you not tell that tc the UDF? — We said that with the

provision that provided our principles are not compromised.

ASSESSOR (MR KRUGEL): But you said in the same breath that is

not possible. — I am saying it was a decent way of saying to

them it is not going tc be easy to work together with you

because working together with you will compromise our principles

COURT: rYes that is what you are telling us now. What did (1C)

' you tell the UDF? Did you tell the UDF we will co-operate with

you provided our principles are not compromised? Is that what

you told them? j- That is right.

MR JACOBS: Was that decided also on your conference? — It was -

reported in our council.

And was it also discussed and decided on in your con-

ference? — It was not discussed and decided on congress.

;Did you_.report it back to your people at the conference?

— We reported it at council and people laughed when zhey

heard what has beer, said, to prove that people understood (20)

it tc be a polite way of saying we will not work together.

So you even did nor report it back to your national, your

convention? — We only report decisions of things which will

be implemented at congress.

Now on the question of day-to-day issues you told the

court that it was left to the branches to take up the issues

in the communities? — We, I told the court so.

Yes. So was it the AZAPO people in branches in the

communities were they allowed to take up the issues with

other organisations affiliated to UDF? — They would take (30)

up/....
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up issues in community structures where all members of the

communities .are, not particularly the UDF.

No but take for instance the Vaal Civic Association, will

they take up the issues in conjunction with the Vaal Civic

Asscciaticn? — I do not think they would take up decisions

together with the Vaal Civic Association but if there was a •

community issue which needed all members of the coirjminity to

take action members of AZAPO too would go because they would

not start by saying we will net go because there are members

of the Vaal Civic Associaticn. (10)

COURT: fNo but were your members, your executive members onj
Y——— -— ~ i

rbranch level prohibited from joining as members the Vaal Civicy

Association? |— Yes.

MR JACOBS: Were your branch members allowed by AZAPO to join

the organisations in their action against say black local

authorities, in a community? — They would. Most of the time

it would be initiated 'through the branch itself. They would

not need to join other organisations for that type of activity.

Can you tell the court what did AZAPO do in the Vaal

triangle in 1983/84 in connection with black local authori- (20)

ties? — I have not had any report of AZAPO activity. It was

a very young branch, the Vaal branch.

What is the position from the branches, must they regularly

report back to AZAPO head office in the Transvaal Region? —

We have what we call regional structures. They would first

report to the regional structures and then we go to council.

They will report at council. Ultimately they will report at

the regional report at congress.

In 1983 were you part of the Transvaal regional structure?

— I was president. (30)

And/
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And what did they report back to you from what they were

doing in the Vaal? — In 1933 at council in Cape Town they

reported that they were having problems, the branch was net

having a lot of members and I think that is what they reported.

Were any reports made to you about the expansion of the

organisation in the Vaal? — We instructed them actually to

try and get more members of AZAPO in the Vaal.

Did accused nc. 2 ever report back to your region that

he participated in activities in the Vaal on rent issues? —

No.he did not report. (10)

Was he not supposed to do that? -- He did not report to

me.

Was he not supposed to report back to the region of...

-- He would report to the region and subsequently it would be

taken to council but I am not aware of such a report.

ASSESSOR (MR KRUGEL): Mr Jacobs I did not hear you well, but

did you say 3 or 2?

MR JACOBS: 2. And Mr Khehle Mthembu is he a member of the

Transvaal regional? — He was not a member of the Transvaal

region. He was head of the youth secretariat. (20)

But is that not part of the executive? — It is not part

of, the secretariats, we have about eleven secretariats. They

are not part of regions. They are independent, they have got

independent programmes. He concentrates on youth.

Do they not form part of your executive? — No. The

executive consists, now we call it the central committee, it

consists of ten people.

Do they send representatives to your meeting at the

regional council meetings? — They will only meet the central

committee at council, they will not even meet us at the (30)

regional/....
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regional level. We are, we head the whole organisation nationally

and therefore the only time the regions can neet us is at

council and congress.

Are they not part of the regional structure ? — No, nc

they can go to the region if they are asked tr do so, for

particular, maybe reports or workshops.

So if I understand you correct then there is more or

less eleven secretaries, one is of the youth? -- There is

health, there is labour, there is education, there is community

development. (10) -•'.

Now how does AZAPO with all these secretaries as part of

them control the whole issue if they are not part of at least

the ... — They are not part of a region. They are part of

council and they work under the project co-orlinator who is a

member of the central committee of AZAPO.

Are they part of the council? — Urn hum.

Do they represent AZAPO on the council? — At council

they represent their various secretaries. The health secre-

tariat will go to ccuncil to represent or to give us reports

on what he has done in relation to health. The labour (20)

secretariat will go to council to report to council on what he

has done relating to matters concerning labour, and all of them

they take that same form.

Was it ever reported back to the council in your presence

of what took place in the Vaal, what action was taken by the

Vaal branch of AZAPO? — No it was not reported at council.

Like I said earlier on after the crisis in the Vaal 1 was one

of the people who went there and I could give some reports of

what I have seen in the Vaal, as president of the organisation.

Did you investigate after\the crisis in the Vaal, did (30)

you/....
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you go to investigate in the Vaal? — We talked to priests in

the Vaal.

Did you go to investigate ... — I went to investigate and

talk to people in the Vaal.

Only to priests? — To priests yes, and people maybe who

were in the vicinity.

So why did you not go to your branch in the Vaal and find

out from them what was happening in the Vaal? — People were

no longer available in the Vaal. After that period it was

very difficult to get people. (10)

COURT: How do you mean available? Had this disappeared or

were they arrested? — Others were arrested, others had dis-

appeared. It was a chaotic situation in the Vaal during that

period.

MR JACOBS: Froin the whole Transvaal branch you could not find

anyone from the branch itself to report to you what was going

on there? — Well I spoke to people like Charles Mabitsela who

were out in Zamdela, because those were the people who could

get hold of ...

COURT: Sorry you are speaking so fast, Charles who? — (20)

Mabitsela.

Mabitsela. Yes? — Who also at that time was a member of

the region in the Vaal.

MR BIZOS: The question my lord related to Transvaal. I assume

that it was a mistake for the Vaal.

COURT: Yes.

MR JACOBS: No to the Vaal, from the committee in the Vaal.

COURT: The Vaal. The question is why did you not speak to

your Vaal branch committee? — When there is a crisis most of

the time we leave the normal channels of communication and (30)

see/....
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see if there is any immediate help we can give as central

office, humanitarian help we can give to people under those

circumstances.

Well is that your whole committee disappeared? -- The

health committee was there.

No the Vaai branch committee? — Yes we could not get

people at that time.

Had they been arrested or had they disappeared? -- Well

some of them were arrested.

And the others? — The others I think they had just . (1C)

disappeared.

MR JACOBS: When did you investigate the crisis in the Vaal?

— A few days after we saw in the press and TV what happened

in the Vaal.

A few days, was it before 10 September? -- I would think

it is round about there.

And you could r.to find any of your members of the Vaai

branch of AZAPO? — We did not at that time.

Who were arrested at that time? — I would not be able

to have the right information. I know at that time when I (20)

went to the Vaal I did look for Oupa, accused no. 2, and I was

not able to get hole of him and luckily while I was still in

the Vaal then I met these priests who I know and I was just

wanting to know what was happening there.

Were you not interested in your members in the Vaal to

find out if you could assist them and whether they were arres-

ted or what was going on with your members of the Vaal branch?

— It was easier for them to make contact with us.

While they were in jail? — Their families, and normally

in the forms they do have next of kin and the procedures {30)

for/....
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for the organisation they know, they ultimately get in touch.

I would like to read to you something that is said by the

UDF. It is EXHIBIT W, it is volume 10.

COURT: EXHIBIT W?

MR JACOBS: W.60 on page 24. This is a document with the

heading "Repression in a Time of Reform" on the first page and

then or. page, this is the document and on the second page it

is issued by in November 1984 by the United Democratic Front

and different other organisations and on page 24 in the middle

of that page, the middle column, and this is what UDF said (10

according to them, there stands the second paragraph:

"The Vaal Civic Association, the Sharpeville Anti-Rent

Committee, the Vaal Womens Organisation, COSA3, AZAPO,

united Democratic Front and various local trade unions,

such as the Orange-Vaal General Workers Union and

Engineering and Allied Workers Union came together to

oppose the increases. They called meeting during August,

wrote letters to the councils and circulated a petition.

The council refused to retract the proposed increases.

At meetings held during the week prior to the clash (20)

between residents and the police it was decided that

people will stay away from work in protest against the

increases. "

What do you say to this? Did you in AZAPO know about this

working together between the local branch of AZAPO and UDF in

the Vaal? — We did not know and for any branch of AZAPO to go

into coalition with any organisation it would need to be taken

to head office and from head office it would go to council,

from council to congress. There is no possibility that a

branch can go into a coalition structure on its own, alone. (30)

Well/
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Well there is nothing of a coalition but they were work-

ing together to oppose the increases and that is in accor-

dance, if I understood your evidence correctly, that it was

left to the branch to carry on with issues in the places, in

the townships? — I said so.

Yes. — That branches are instructed to participate in

community activities because they are members of their

communities.

So is it then correct that in the Vaal at least your

local branch of AZAPO worked together with the UDF and the (10)

Vaal Civic Association and so on on issues in the Vaal, on the

rent issue? — It was never reported to us. I see it here.

3ut you say accused no. 2 he was the chairman of the

branch in the Vaal, is it not correct? — That is correct.

was he going contrary to AZAPO policy when he went on and

co-cperated with the organisations in the Vaai?

MR 3IZQS: My lord that is not his evidence, with respect.

COURT: Mr Jacobs you can only put it on the basis that should

it be found that this is correct then you can draw you conclu-

sion. You cannot put it on the basis that he did. Not on (20)

the basis of this report.

MR JACOBS: As the court pleases. If this is a correct version

was accused no. 2 going against, on his own against AZAPO

policy? — If he is going as an individual it would have been

okay but if he involved the organisation he would have to be

called in to account how he came to do that.

Do you know...

COURT: Well could I just get clarity. Your decision was that

if your principles are not compromised then you could work

together. — That is correct- (30)

Now/....
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Xow surely it will not compromise your principles if AZAPO

and the VCA together sign a petition against the rent? — If

he signs that petition in the name cf AZAPG he has already

involved the whole organisation because the branch does not

exist in isolation. That he will need to get permission from

the region, from the region to council and even council might

not be able to take that decision. It is, the highest decision

making body cf the organisation is congress.

And if he speaks at a meeting? — If he speaks as an

individual he can speak. (10)

And if he is announced as Mr so and sc and AZAPO? -- Well

that is, that was at a time if you are a public figure it is

unavoidable.

MR JACOBS: Did you find out at any stage whether Mr Hlomoka,

Oupa Hlomoka, accused no. 2, whether he addressed any meetings

in the Vaal in connection with the rent? — I did not know about

that.

Was it never reported back to either the region or to ...

— We never had such a report.

"Was any report ever made from the Vaal- to the region or (20)

to any other higher office of AZAPO? — I am saying the minutes

of the council in October 1983 shows the type of reports we got.

People reported on the organisation, the growth of the organi-

sations and the problems they encountered and we have never had

such a report.

And in 1984? — In 1984 we gave, as a reference we gave

a report on what happened and how we helped in the Vaal. Because

after the crisis it became an issue where everybody wanted to

go and see if they can help and head office then also got

interested in the issues of the Vaal. (30)

Were/....
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Were there no meetings held in either the regions attendee

by the Vaal branch of AZAPO? — There could have been.

No but can you not tell the court? — I cannot tell the

court because with regional meetings they do net have to rer-ori

to us that the region is having a meeting.

But do you not discuss what is going on in every community

and the branch in every community? — We would want to discuss

things in that way but we would normally not have time to go

into each and every community when we have about 101 branches

throughout the whole country, at one council which normally (10)

involves workers and not more than two days.

Did accused no. 2 ever report during 1983 on what was

taking place in the Vaal at the regional meeting? — He never,

after the Vaai crisis he never attended council. Maybe he

could have if he did.

Did he ever report to the region on the membership,

whether it increased according to the instruction given to

them? — I am saying after the Vaal crisis accused no. 2 never

attended any other council. I think by the time there were

councils he was already arrested. (20)

But between 19 83 and 1984? — 1983 I have given the

councils he reported to.

I beg your pardon? — I have already given the council,

I gave an example of one council he reported to in Cape Town.

No I do not want an example. I ask you a specific ques-

tion. Did he report back to your regional council after you

gave the branch in the Vaal ...

COURT: Could we just now get council. The Cape Town council

was the national council if I have it correctly. — Correct.

You are now asking the witness about regional councils.(30)

Do/
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Do you want -co know about a report to the regional or a

report to the national council?

MR JACOBS: ' I first asked ro the regional and then I go to the

national council. So the regional council, did he report back

to the regional council on the instruction at the national

council in 1983 to increase the membership in the Vaal? — I

am saying we do net attend regional meetings. Central committee

does not attend regional meetings.

So you did not attend any regional meetings? — No we do

not. (1G)

But I thought you said you were the president of the

regional Transvaal? — I was the president of the whole national

organisation.

Now what did the AZAPO, what did they do in order to see

to it that their instructions were carried out in the Vaal to

increase the membership? — Well we were not concentrating only

in the Vaal. We wanted membership•throughout the whole country.

So the same procedures in all regions are that people should

talk to people about AZAPO, tell people about A2AP0, show then

the constitution, show them the policy, ask them to join, (20)

apply also to the Vaal.

Do you know whether any new branches were formed in the

Vaal during 1933/34? — There were no new branches.

Do you know whether any new members on the executives,

were there any reports of new members of executives chosen in

the Vaal or in ... — In which year?

1983 or 1984? — After every congress the branches are

instructed to have their regional congresses where new people

take structure so we would expect that the Vaal would also do

the same. (30)

COURT: /
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COURT: Well is it a regional congress or is it a local meeting?

— They would start with their local meetings and then they have

regional congresses because they would need to have new regional

people.

MR JACOBS: Were there more than one branch in the, A2AF0

branch in the Vaal? — No.

Where was its situation, the branch in the Vaai? — I have

already said we had a branch in Zamdela and I used the name of

Charles Mabitsela as a member of the Zamdela branch and we had

a branch in Sebokeng. Branches in, or units of the Vaal (10)

branch in Boipatong, Sharpeville, had fizzled out in 1983/84.

So is it then four branches in the Vaai? — I counted, there

used to be about four.

That was in 19S3 and 1934? — In 1984, 83/34 1 think we

no longer had a branch in Sharpeville and Boipator.g.

But you had branches in .... -- Zamdeia and Sebokeng.

Zamdela and Sebokeng. And accused no. 2 you have aiready

toid the court that he was the chairperson of one of the

branches. In which one was he the chairman? -- In Sebokeng.

So he was the chairperson fo the Sebokeng branch? — Ja.(20j

You are certain of that? — Ee was chairperson.

You are certain of that? — Yes.

You also referred to the Sharpeviile branch and the

Boipatong branch. Were they in existence in 1983? — I said

in 1983/84 they had fizzled out. But at the beginning of my

evidence I pointed out that I attended a meeting with Khehla

Mthembu in 1982 where, in Boipatong where there were members

of the branch there and some of them I was told are from

Sharpeville. But in 1983 there was not a single person I

was showed to be coming from Sharpeville. (30)

So/....
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So then ir. 19S3 and 19 84 you are positive that there were

no branches in ... -- They had fizzled out.

In Sharceviile and 3oipatcng? — No.

Were you not keen to have new branches? -- We are keen to

have new branches every day.

In Sharpeviile and Boipatong? -- We were keen to have

branches in Sharpeviile and Boipatong like we are keen to have

branches everywhere.

Now I would like to go first to this, the next one, those

two exhibits handed in by you. The first one is DA.215. (10)

Where did you see this document for the first time? -- This

document I saw at the national forum.

So you saw this document at the national forum. And I

understood your evidence also that you saw the other one at the

national forum? — No I said at the congress ir. January .

COURT: The other one is DA.217.

MR JACOBS: At the forum1that was in 1984 is that correct? —

That was in 19 83.

1983? — Ja.

And is this a complete document? (20)

COURT: Which one?

MR JACOBS: EXHIBIT DA.216? — It is so long age I would not

know whether this is complete as it is now.

Have you not studied it? — I have studied it, the contents

sound complete but I would not be sure that it is complete.

There was nothing before this article or there was nothing after

the article itself.

Who issued this document? — We got these documents from

CAL.

From? — Cape Action League which we had developed a (30)

working/....
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working relationship with at the national forum.

But who issued it? — I do not know.

And the other one, EXHIBIT DA.217 ...

COURT: I see there is something written en top of this docu-

ment but that is not part of the document. -- I do not think

it is part of the document.

MR JACOBS: This other one, EXHIBIT DA.217, was it issued

like it is now before the court, two paces of it? — Ja I

think it was but I would not commit myself that this is a

complete document also. (10)

Well if it was issued like this in two pages only then it

must be the complete document. — What I am trying to say is

we had agreed with this committee that we will work together

in the forum to oppose and, this, they were showing us what

they have already done against the new deal. So all I am

saying it could have come from a bigger document. It could

even have come from a newsletter.

But if you can remember it so well Mr Mabasa then you can

tell the court whether it was only a document consisting of

two pages? -- My remembrance is only based on the fact that(20)

this was the type of programme we had agreed on to work together

and this was their contribution OP. that programme.

COURT: This is not an original that we have before court, this

is a copy it seems. What the assessor has is a copy of a copy.

Yes? Where does this document come from Mr Bizos? Where is

the original of either of these documents?

MR BIZOS: Those are the ones that were handed to us and we

showed them to the witness and he identified them. I do not

know where they, they were in my brief. I do not know where

they come from. If we have to call evidence in relation to (30)

it/
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it we will have to call evidence.

COURT: Well clearly DA.217 is not the original, that is a

photocopy and DA.216 may or may net be an original document.

MR 3IZ0S: May I just have a look at the original of 217

because I produced the ones that I found in my brief. I

have no knowledge where they came, I took them at face value,

showed them to the witness and he said that they were dis-

tributed there. Yes it does look that 217 is a photostatic

copy whereas the other seems to be seme, 216 appears to be a

process. We may have to make enquiries.... (10)

COURT: Well maybe nothing turns on it but ...

MR 3IZ0S: We will make enquiries. We will seek seme admission

once more information is available. If not we will try and

put it right.

COURT: Yes.

MR JACOBS: Now EXHI3IT 217, can you tell the court when this

was completed, when it was drawn up? — I said they distributed

copies of this at our congress in 1984. I would not be sure

where it was prepared and when it was drawn up. The detail of

the producers, I would not be able to provide the court with (20)

that information.

And is it correct then that you cannot tell the court

the contents, when that was said what was taken up in the

contents here?

COURT: I do not understand that question Mr Jacobs. What is

it?

MR JACOBS: Yes, the contents of this, when the different

versions were made, you cannot say when it was made? That

was taken up in this document? — Yes I would not be able to

give the date of its actual production. All I can say is (30)

that/....
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that, it was given to our congress at the beginning of the

year 1984.

And you cannot sasy whether this, what is contained in

this document was only said in 1933 in August for the first

time? 1933. -- Yes I would not be able to tell the court that

this was said for the first time in August. Like we had

already pointed out there have been, AZAPO as an organisation

has said some of these things much earlier than August 1983.

3ut this is not an AZAPO document, it is the Cape Action

League and whether they said it first in August 1933 you (10)

cannot say? — No I would not be able to do that.

I just want to get something clear before the next point.

You were a member of the Black Peoples Convention? — That is

correct.

In the main committee of that, the central committee of..

-- The local Johannesburg branch.

And that organisation was banned, one of the banned

organisations? — That is correct.

It was banned on 19 October 1977? — That is correct.

And then.after that is it correct that you started as (20)

a founder member of AZAPO? — That is correct.

To form AZAPO instead of that banned organisation? — That

is correct.

And is it not so that AZAPO is an organisation supporting-

the PAC, and also ... — Completely incorrect.

Also adhering to black consciousness? ~ We do not support

the PAC and we have made statements that AZAPO supports AZAPO.

We have our policies, our constitution, we represent no other

organisation other than ourselves.

And is it correct that the most of the people, of the (30)

banned/....
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banned Black People's Convention organisation was taken up

into AZAPO, in the leadership? — Some.

Is it not most of them? -- No.

That is the people that did not flee the country? — Even

-hose who are still in the country, some of businessmen, there

are lots of people who were in the 3PC who are not in AZAPO.

(And___the_BPC was _ that an adherent to the PACP— No.

And is it also AZAPO policy to replace existing government

with another government? — It is AZAPO policy to want to bring

about fundamental change in this country which of course (10)

would affect the government of the day.

.Now what will you call fundamental change? — Fundamental

change would be one if you grant every citizen of this country

francise, the right to vote. Obviously what exists now would

not exist tomorrow.

So it is a one man one vote system? -- It is a safer

system.

And to replace it with a new government? — I have said

if people are voted in many members of the present government

night be there but they must be voted in by all citizens of (20)

this country.

And is it also accepted by.AZAPO that the government is

not prepared to adhere to a system of one man one vote? — We

know that.

And you accept it as well? — We accept that they hold

that position at this present moment.

Yes, and you planned in accordance with that acceptance

of that principle? — We are aware of that principle but we

know people do change, even governments attitudes do change.

. But at the moment you are planning your strategies and (30)

your/....
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your actions according to that principle? — That is true.

Do you call yourself/ your struggle against the government

as a revolution? — Well we call the struggle against the

govement as a revolutionary struggle.

And do you ir. AZAPO accept in principle that in this

revolutionary struggle there will be a loss of life and ...

— Our understanding of a revolutionary struggle is a struggle

involving fundamental change and it is a peaceful struggle.
•>

Did you not accept in principle that there will be a loss

of life in this struggle? — There have been people who have (10)

died in the process of the struggle, we accept that.

And do you also accept that in the future there will be

people who will die as a result of this revolutionary struggle?

— Not as a result of the revolutionary struggle as such. But

because when people are fighting for change there happens

sometimes where, we have seen sometimes people dying. There

are people who have died in detention, there are people some-

times who have died when police opened fire on them. So it is

possible that people will die.

And do you regard it, this struggle, as a war in which (20)

your people are encaged with the government of this country?

— Our understanding of a political struggle, to start with it

is a war of words. We put our position, it is warlike. We

accept that it is a warlike situation.

Yes, as warlike situation where there will be a loss of

life? — No.

3ecause of clashes with the government and the govern-

ment forces? — I do not accept that position.

COURT: So you have a revolution without violence and a war

without blood? — We have said in the context of political (30)

organisations/....
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organisations we understand that most of the time it was a war

of words, we disagree with the government, we used strong

language but at no time have we advocated that people should

take knives or stones and fight the government. We have used

the legal means that are available io us.

MR JACOBS: Will you agree that all the struggle in the town-

ships against, black local authorities nearly on a national

basis, on a national basis nearly all the times it took on the

form cf violence? — AZAPO has branches at least in most of the

towns and we have never had instances where there has been (IG)

violence.

In the Vaal, in Sebokeng, in Sharpeville, was there

violence in that area? — I, that was a crisis situation and

I would not be the expert to speak about it because I was not

on the spot.

But will you agree that the struggle developed into a

violent struggle in those areas? — I think it- is a very

unfortunate situation because those involved in the struggle

are involved in a peaceful struggle.

It may be unfortunate or whatever you call it but do (20)

you agree the struggle developed into a violent struggle in

those areas? -- I would agree that the police came, they opened

fire, there was violence. But I still say it is unfortunate

because most of the time people hold meetings and there is just

no violence.

Will you agree that before the police arrived at the scene

that there was violence against councillors? — I said I do not

want to make myself a specialist on the Vaal. If you pick up

an instance where I would know and I would be able to give

the chronicle and chronology of events I will be comfortable(30)

to /. —
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to prove that people get engaged in the struggle without

violence.

But you investigated the situation in the Vaal? You must

have come across the knowledge that before the police inter-

fered there was violence against councillors? — Whatever I

would say, that is why I had avoided it, it would be hearsay.

I would say I heard somebody saying the police opened fire

first and you would be the first to say that is hearsay.

Do you agree that it was not only clashes between the

police but there were was also violence against property (10)

of the council, community council? — From hearsay and I would

make my base, I have read that there were such activities.

And you investigated it, you tried to, you went specifi-

cally to the Vaal to find out what was going on there? -- I have

pointed out that I spoke to people and I do not want to use

what I heard from different people as a basis of my argument

because I was never in the Vaai at that point in time.

So, but do you agree that when you investigated it you

found out that in this revolution or war or this freedom

struggle damage was done to the property of shop owners? -- (20)

We different in our perspective. Firstly it was a rent issue

which would be a local issue which an organisation like AZAPO

would not make it a major struggle in that context, especially

that it involves, I had made my point very clear right from

the beginning - that it involved but one area. Our entering

into the situation would depend largely on us being invited

into the situation. We went there whilst there was a crisis

because it was crisis which was in all the newspapers and

everybody was going there and we went there.

But was your evidence not to the effect then, if I am (30)

wrong/....
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wrong tell me sc, that you allowed your branches to get involved

into local issues, rent issues for instance? -- We did because

they lived in those communities.

Do you agree that the issues in the schools, in the educa-

tion field, developed into violence? -- They do sometimes.

Do you agree that a lot of schools were burnt and des-

troyed? — I have seen some.

So that is part of this freedom struggle or revolution

'without violence or this war without violence that you describe?

— I need to describe that very clear so that you understand (10i

the way we look at things. In most school problems they start

as ir.ternal school problems and time and again there are inter-

ferences from outside, sometimes the police are called into a

school situation and once that happens then other schools start

supporting ir.aybe the the protests the students in a particular

schocl have been having and most of the time that has been the

order of things. It has not been because there is a big

struggle at schools.

Î_s_ it_ correct Mr iMabasa when you in AZAPO addressed, public

^meetings you stressed it to the people attending those meet- (20)

ings -hat you in AZAPO are engaged in a revolution? ~r- We

stressed that we are engaged in a revolutionary struggle

because that is how we define a fundamental, a struggle for

fundamental changes, not cosmetic changes.

CAnd dc you agree that on public meetings you in AZAPO.

'Brought it to the notice of the people that you are involved

an a war?.— In a warlike situation. If it is taken out of

context one could push that line but at the time we say it is

a struggle, we are involved in a war for change.

And I put it to you it is not always put at the (30)

meetings/....
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meetings and explained to the people that it is only a war for

change but it is a war to take over the power in this country?

-- Tc transform our society and time and again we have made

statements as an organisation as to our position against

violence.

No but you are not answering my question. On these meet-

ings to the public, on mass meetings you have ... — People

come to AZAPO meetings understanding what AZAPO stands for

and therefore whatever language is used in those meetings

they translate that language as consistent with the position (10)

of AZAPO as an organisation.

So, but it is not explained on the meetings, it is only

explained to the people that you are engaged in a struggle or

a war for power and they understand it themselves as you said

in any other way? — We explain to the people, we make press

statements as regards maybe the points which are not clear like

the question of violence. People understand. That is why when

an AZAPO member is arrested and people meet me in the street

they will say "What have you done, you are a good organisation"

because they understand the way in which AZAPO as an organi- {20}

sation works.

Well then answer my question. My question is a simple one

that on the public meetings it is explained to the people

that you in AZAPO, you are engaged in a struggle or a war for

power? — For change, a revolutionary struggle which is a

struggle for fundamental change".

And is it also explained that it is a struggle for power?

— We have put our position, our minimum position to the

government because we believe that change involves power and

we talk about power. (30)

No/
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, No that is to the government but I am asking and I do not

•» know why you are evading my question. At the public meetings

". you explain to the people as people addressing the public that

you are engaged in a struggle for power? — In seme meetings,

not in all meetings, in some meetings we expia^r. ourself. It

depends on what meeting one attends and what information one

gets.

And is it put to the people that you are engaged in a

revolution for power? — In a struggle for fundamental changes

because that is what, that is how we interpret revolutionary (10

^F struggle.

ASSESSOR (MR KRUGEL): What do you mean by fundamental change?

— Fundamental change is the change which will affect all the

citizens of this country. The change which would involve the

franchise for all, the change which will involve the equitable

distribution of wealth in this country, the chance which will

grant full citizenship to all citizens of this country. That

is the fundamental change.

Do you see that you can have a change like that by peace-

A ful means? — It has been, it is possible. (20)

Would you have a look at DA.217 please. Th^ first column

right just before you get the block in section there "We demand"

— Just before?

Just before you get to the block in section, the very

last paragraph. You talk, well the writer there talks about

the new deal and this is now the Cape Action Committee, the

Cape Action League. Talk about the new deal and they say:

"It is an attempt to make the oppressed and exploited

people believe that they can get their freedom by

constitutional and peaceful means." (30)

— 1/
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I
, - -- I understand mat.

*«•• So you say that this, is this statement correct? -- That

statement is correct.

So you go along with that? -- I go along with that ar.d I

would explain to the court why. So far the constitutional

means which the government has used in trying to bring about

change for black people has been structures like community

councils and all related structures. Now what we in AZAPO are

saying we are saying that is inadequate and that is why we

call for people to reject those structures. The government (10)

^J is in power, it is capable of bringing up new changes and we

have confidence that they could do that.

But does this not suggest that you cannot get freedom

by constitutional means, by the government doing anything? --

My understanding is not that.

COURT: What is your qualification at university? -- I got a

secondary teacher's diploma and I had eight 3A degree courses.

I did not finish my studies.

COURT ADJOURNS UNTIL 14h00.
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